

## ■ RWTH Aachen University succeeds with its “Strategic Partnership with Tsinghua University”

At the beginning of 2013, RWTH Aachen University succeeded in acquiring € 1 million in funding from the “Strategic Partnerships” program by the German Academic Exchange Service (DAAD). The funds will be used to deepen and extend the cooperation with Tsinghua University in Beijing, China: Between 2013 and 2016, the 30-year partnership between Tsinghua and RWTH Aachen University will be further enhanced through several initiatives in new areas of cooperation. Both universities offer excellent opportunities for study and research that complement each other very well. The DAAD supports the exchange of students, doctoral candidates, researchers, and administrative staff in the form of study or research abroad projects, summer schools, workshops, and visiting professorships. Special emphasis is placed on the introduction of further dual degree programs and development of innovative formats that sustain and further develop partner universities’ excellence in teaching, learning and research.

For further information on funding opportunities that are open to all faculties, please visit [www.rwth-aachen.de/rwth-tsinghua](http://www.rwth-aachen.de/rwth-tsinghua). The website is currently under construction and will be available from July 8, 2013.

## ■ Information Event on the “Strategic Partnerships with Tsinghua” Project on July 8, 2013

The International Office invites you to an information event on the cooperation with Tsinghua University, Beijing, which is scheduled to take place on July 8, 2013, 3 - 5pm, in the Generali Hall, SuperC Building. The Rector’s Delegate for China, Professor Reinhart Poprawe, and other participants will provide an overview of the university’s collaboration with Tsinghua University and other successful collaborative projects with China. The program coordinators will offer advice on open calls for application.

For organizational reasons, participants please register for the event until July 5, 2013. Your contact persons at the International Office are Dr. Birte Seffert (Phone: 90813, [birte.seffert@zhv.rwth-aachen.de](mailto:birte.seffert@zhv.rwth-aachen.de)) and Mr. Peter Hartges. (Tel.: 90683, [peter.hartges@zhv.rwth-aachen.de](mailto:peter.hartges@zhv.rwth-aachen.de)).

## ■ TGGGS Days @ RWTH Aachen University: July 8-9, 2013

The Sirindhorn International Thai-German Graduate School of Engineering (TGGGS), located on the campus of King Mongkut’s University of Technology North Bangkok (KMUTNB) in Thailand, was jointly established in 1996 by KMUTNB and RWTH Aachen University. Also, the TGGGS faculties and the school’s English-taught Master’s degree programs were set up in collaboration between TGGGS professors and coordinators from RWTH Aachen University and are today run by both institutions. Formally TGGGS belongs to KMUTNB; there is a close collaboration in both teaching and research between RWTH Aachen University and TGGGS. For students from Thailand and other countries in South-East Asia, TGGGS offers excellent graduate study opportunities based on the “Aachen model.” The programs combine theoretical and application-oriented education and training, also in cooperation with the booming business and industrial hubs in Thailand. For RWTH students and doctoral candidates, TGGGS provides opportunities to undertake first self-directed research projects and network with international students and researchers. In order to better exploit this potential and have a more permanent point of contact in Thailand, in March 2013, RWTH Aachen University sent Dr. Alexander Brezing to TGGGS, where he will take up a DAAD lectureship. Dr. Brezing is a senior engineer at the Institute for Engineering Design.

## ■ TGGGS Symposium and Fair

In order to promote the new opportunities and models of cooperation in study, teaching, and research, as well as to make new contacts and deepen existing relationships, a TGGGS delegation with representatives from the individual faculties will come to Aachen: At the “TGGGS Days @ RWTH” on July 8 and 9, the delegation members will give specialist presentations and provide an overview of current opportunities for study and research at TGGGS. At the fair, students who are interested in study abroad in Thailand will have the opportunity to get detailed information and talk to the instructors.

Your person of contact is Dr. Alexander Brezing (Tel.: 27340, [brezing@ikt.rwth-aachen.de](mailto:brezing@ikt.rwth-aachen.de)). Further information: [www.rwth-aachen.de/go/id/dwvq/ldx/1](http://www.rwth-aachen.de/go/id/dwvq/ldx/1)

## ■ Editorial

In this special edition of our Newsletter, we would like to draw your attention to two exciting events: At the beginning of July, we are expecting two interesting high-profile delegations from China and Thailand, which gives you the opportunity to get informed, get in touch and network. For more detailed information, please visit the websites below. We look forward to your participation and meeting our dedicated colleagues from China and Thailand!

Sincerely



Dr. Heide Naderer  
Head of the International Office

## ■ Imprint

Published by Department 2.0 on behalf of the Rector of RWTH Aachen University, Templergraben 57, 52062 Aachen, Tel: +49 241 80 90660, E-Mail: [international@rwth-aachen.de](mailto:international@rwth-aachen.de)  
Editorial Board: Dr. Heide Naderer (responsible), Svenja Hildebrandt, Isabelle Diamant  
To subscribe to the electronic version of this newsletter, please go to:

<http://mailman.rwth-aachen.de/mailman/listinfo/infobrief-international>

### ■ RWTH Aachen erfolgreich mit dem Projekt „Strategische Partnerschaft mit der Tsinghua Universität Peking“

Zu Beginn dieses Jahres konnte die RWTH Aachen über das DAAD-Programm „Strategische Partnerschaften“ erfolgreich Fördermittel in Höhe von € 1 Million zur Vertiefung und Ausweitung der Kooperation mit der Tsinghua Universität in Peking, China einwerben: von 2013 bis Ende 2016 wird eine Vielfalt an Maßnahmen gefördert, durch die sich die seit 30 Jahren bestehende Partnerschaft der RWTH Aachen und der Tsinghua Universität auf weitere Kooperationsfelder in Forschung und Lehre ausdehnen und weiter entwickeln soll. RWTH Aachen und die Tsinghua Universität verfügen jeweils über ein erstklassiges Lehr- und Forschungsangebot, welche sich hervorragend ergänzen können. Der DAAD fördert den Austausch von Studierenden, Promovierenden, Wissenschaftler/innen und Hochschuladministrator/innen in Form von Studien- und Forschungsaufenthalten, Summer Schools, Workshops und Gastdozenturen. Ein besonderer Fokus liegt auf dem Ausbau von weiteren Doppel-Abschluss-Programmen und der Entwicklung von innovativen Formaten, die die Exzellenz der beiden Partneruniversitäten vorantreiben. Informationen zu den Fördermöglichkeiten, die für alle Fachbereiche offen sind, finden Sie ab dem 08.07.2013 unter: [www.rwth-aachen.de/rwth-tsinghua](http://www.rwth-aachen.de/rwth-tsinghua)

### ■ Informationsveranstaltung zum Programm „Strategische Partnerschaft mit Tsinghua“ am 8.7.2013

Für alle Interessierten organisiert das International Office am 08.07.2013 von 15-17 Uhr im Generali Saal des SuperC eine Informationsveranstaltung, an der unter anderem auch der Rektoratsbeauftragte für China, Herr Prof. Reinhart Poprawe, teilnehmen wird. Es werden Informationen zur Kooperation mit der Tsinghua Universität und Einblicke in erfolgreiche Beispiele der Zusammenarbeit geboten. Gerne beraten die Koordinatoren auch zu den angebotenen Ausschreibungen. Aus organisatorischen Gründen wird um eine Anmeldung bis zum 05.07.2013 gebeten. Ansprechpartner im International Office sind Frau Dr. Birte Seffert (Tel.: 90813, [birte.seffert@zhv.rwth-aachen.de](mailto:birte.seffert@zhv.rwth-aachen.de)) und Herr Peter Hartges (Tel.: 90683, [peter.hartges@zhv.rwth-aachen.de](mailto:peter.hartges@zhv.rwth-aachen.de)).

### ■ TGS Days @ RWTH Aachen University: 8.-9.7.2013

Die Sirindhorn International Thai-German Graduate School of Engineering (TGS), angesiedelt auf dem Campus der King Mongkut's University of Technology North Bangkok (KMUTNB) in Thailand, wurde 1996 gemeinsam von der KMUTNB, und der RWTH Aachen gegründet. Die Fachbereiche sowie auch die englischsprachigen Masterstudiengänge der TGS wurden von Professor/innen der TGS mit Koordinator/innen der RWTH Aachen aufgebaut und werden gemeinsam betrieben. Formal wird die TGS durch die KMUTNB geleitet, mit der RWTH Aachen besteht eine intensive inhaltliche Zusammenarbeit in Forschung und Lehre. TGS bietet für Studierende aus Thailand wie aus anderen Ländern Südostasiens eine hervorragende Basis für graduate studies nach dem „Aachener Modell“ und einer engen Verknüpfung von Theorie und anwendungsbezogener Ausbildung und Kooperation mit den boomenden Industriestandorten in Thailand. Für RWTH Aachen Studierende und Doktorand/innen bietet dieses Umfeld Möglichkeiten für erste eigene Forschungsprojekte und internationale Netzwerkbildung. Um diese Möglichkeiten noch besser nutzen zu können und um einen fortlaufenden Kontaktpunkt an TGS zu etablieren, entsandte die RWTH Aachen im März 2013 im Rahmen einer DAAD-Dozentur Herrn Dr. Alexander Brezing, Oberingenieur am Institut für Allgemeine Konstruktionstechnik des Maschinenbaus.

### ■ TGS-Symposium und Messe

Um die neuen Kooperationsmodelle und – möglichkeiten in Studium, Lehre und Forschung der RWTH Aachen bekannt zu machen und um neue Kontakte knüpfen und bestehende vertiefen zu können, wird eine Delegation der TGS mit Vertreter/innen der einzelnen Fachbereiche nach Aachen reisen: Unter dem Titel „TGS Days @ RWTH“ werden am 08. und 09.07.2013 insbesondere Fachvorträge einen Einblick in die aktuellen Studienangebote und Forschungsfelder an der TGS ermöglichen. Zudem bietet eine Ausstellung den Studierenden, die sich für ein Auslandsstudium in Thailand interessieren, die Möglichkeit zur Information durch Einzelgespräche mit den Dozent/innen. Ansprechpartner ist Herr Dr. Alexander Brezing (Tel.: 27340, [brezing@ikt.rwth-aachen.de](mailto:brezing@ikt.rwth-aachen.de)). Weitere Informationen zum Programm dieser Veranstaltungen: [www.rwth-aachen.de/cms/main/root/Die\\_RWTH/Profil/Internationalisierung/Veranstaltungen/~dvwq/TGS\\_Days\\_RWTH/](http://www.rwth-aachen.de/cms/main/root/Die_RWTH/Profil/Internationalisierung/Veranstaltungen/~dvwq/TGS_Days_RWTH/)

### ■ Editorial

Auf zwei für Sie interessante Veranstaltungen möchte ich Sie heute in einer Sonderausgabe des „Infobriefes“ hinweisen: Anfang Juli werden zwei hochrangige und interessante Delegationen aus China und Thailand an der RWTH Aachen erwartet, die Ihnen die Möglichkeiten des direkten Kontakts, der Information und der Netzwerkbildung bieten. Weitere Detailinformationen zu den Programmen finden Sie auf den jeweils im Folgenden angegebenen Webseiten. Wir freuen uns auf Ihre Teilnahme und ein Zusammentreffen mit engagierten und interessierten Kolleg/innen aus China und Thailand!

Eine informative Lektüre wünscht



Dr. Heide Naderer  
Dezernentin des International Office

### ■ Impressum

Herausgeber im Auftrag des Rektors:  
Dezernat 2.0, Templergraben 57, 52062 Aachen,  
Tel: +49 241 80 90660,  
E-Mail: [international@rwth-aachen.de](mailto:international@rwth-aachen.de)  
Verantwortlich: Dr. Heide Naderer,  
Redaktion: Svenja Hildebrandt, Isabelle Diamant  
Unter <http://mailman.rwth-aachen.de/mailman/listinfo/infobrief-international> können Sie diesen Infobrief elektronisch abonnieren.